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Mám na starosti mestskú politiku, čo zahŕňa i urbánnu agendu (Urban Agenda) a urbánne inovačné 

opatrenia (Urban Innovative Actions). To, čo vám dnes budem prezentovať, je prehľad hlavných prvkov 

v oblasti mestských záležitostí, ktorými sa zaoberáme. Uvidíte, že je toho veľa a tiež, že všetko je nové. 

Všetko ešte len začína a je takpovediac „vo výstavbe“. Ale skôr, než začnem, chcem reagovať na dva 

prejavy, ktoré sme práve počuli. Hovorili o výzvach, o ťažkostiach, ktoré existujú v mestách. Niet 

pochýb, že to tak je, v mestách existuje veľa ťažkostí. Ale spôsob, akým sa na vec pozeráme my,  je 

predovšetkým o tom, že mestá sú miesta, kde existujú príležitosti. Napríklad ak ste firma, je pre vás  

príležitosť byť v meste, pretože máte viac zákazníkov a môžete sa zamerať aj na špecializované 

produkty. Ak chcete inovovať, je tiež lepšie byť v meste, pretože tu máte väčšie možnosti interakcie 

medzi rôznymi ľuďmi - výskumníkmi, podnikmi, študentmi, atď., a tým máte aj lepšiu kreativitu. Byť v 

meste je tiež lepšie pre začleňovanie, v mestách máte väčšiu rozmanitosť a to znamená ľahšiu inklúziu. 

A napokon, byť v meste je šetrnejšie k životnému prostrediu. Možno nepotrebujete všade jazdiť autom, 

a tým menej znečisťujete životné prostredie. Vidíte, mestá istotne prinášajú problémy, ale takisto aj 

príležitosti a my veríme, že musíme popracovať na týchto príležitostiach, aby sme zlepšili situáciu 

občanov. 

Môj prvý bod je o Urbánnej agende. Na začiatok chcem zdôrazniť, že Komisia je skutočne odhodlaná 

zabezpečiť, aby to fungovalo. Možno neviete, o čom Urbánna agenda je. Myslím, že to bude zahrnuté 

v ďalšej prezentácii pána Nicolaasa Beetsa. On vám podrobne porozpráva, o čo ide. Mali by ste však  

vedieť, že v Komisii sme v odhodlaní na Urbánnej agende pracovať. Tejto téme sa venujeme, pretože 

väčšina občanov EÚ, 70%, žije v mestách, pretože 70% z právnych predpisov EÚ je napokon 

realizovaných v mestách, pretože 55% z fondov EÚ sa čerpá v mestách. Vidíte, že veci sa dejú práve v 

mestách. Takže to je dôvod, prečo pracujeme viac na mestských záležitostiach, viac s mestami a 

budeme sa samozrejme viac pýtať miest. Urbánna agenda je silná požiadavka zo strany členských 

štátov. A to je uvedené aj v Amsterdamskom pakte a príprava Amsterdamského paktu bola naozaj 

dlhodobý proces, s veľmi dobrou spoluprácou medzi členskými štátmi a Komisiou. Tu by som rád 

poďakoval najprv Holandskému predsedníctvu, pretože Amsterdamský pakt bol prijatý počas 

Holandského predsedníctva, ale tiež súčasnému slovenskému predsedníctvu, s ktorým naozaj dobre 

spolupracujeme a ktoré nám skutočne pomohlo realizovať veci a postupovať v tejto oblasti veľmi 

rýchlo. Takže ďakujem, fungovalo to veľmi dobre. Vyvinuli sme „one-stop-shop“, webovú stránku, 

ktorá prezentuje všetky informácie, ktoré máme na úrovni EÚ o mestských záležitostiach. Informácie 

o právnych predpisoch, informácie o stave poznania všeobecne - či existujú štúdie, siete, projekty. 

Takže všetko, čo je v one-stop-shope, poskytuje kompletné, spoľahlivé a prispôsobené informácie. 

Existuje veľa vecí, ktoré chceme robiť aj v nasledujúcich mesiacoch. Prvou je štart nových partnerstiev, 

čo bude vysvetlené neskôr. Takže pribudnú štyri nové témy, na ktorých budeme pracovať. Ďalším 

krokom je zriadiť sekretariát, ktorý nám, mestám aj členským štátom pomôže pracovať na Urbánnej 

agende. Pracujeme tiež na webovej stránke, tzv. online nástroj spolupráce, takže každý, vrátane vás, 

môže byť informovaný o všetkom, čo sa v Urbánnej agende deje. Môžete prispieť, ak máte čo povedať, 

ak máte štúdie, ak máte názor, môžete ho umiestniť na stránku a môžete s každým konzultovať. Naša 

predstava je, že keď budeme mať návrhy akčných plánov, zverejníme ich na tejto stránke a každý môže 

povedať, či súhlasí alebo nie a aké navrhuje zlepšenie.  

Na konci roka 2017 pripravíme správu pre Radu o tom, čo sa urobilo. Takisto na konci roku 2017 

budeme organizovať veľkú konferenciu. 
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Teraz ešte niekoľko slov o Novej urbánnej agende. Viete, že pracujeme na Urbánnej agende pre EÚ, 

ale existuje tiež celosvetová mestská agenda, ktorá sa nazýva Nová urbánna agenda. Bola prijatá 

nedávno, v októbri 2016 v Quite. Realizuje sa pod záštitou Organizácie spojených národov a jej 

agentúry pre mestské záležitosti zvanej Habitat. Je to celosvetová agenda, ktorá však má určité ciele 

a tieto ciele bude každý musieť implementovať.  

Pár slov o Urban Innovative Actions (Mestské inovačné opatrenia). Myšlienka UIA je otestovať, 

experimentovať s novými nápadmi. Takže výsledok UIA je získať odpoveď na otázku: Funguje môj 

nápad v skutočnom svete so skutočnými ľuďmi so skutočnými problémami? Každý rok tam bude 

vyhlásená výzva. Teraz sme na druhej výzve. Na každú výzvu je vyčlenených asi 50 miliónov eur, každý 

projekt bude financovaný max. 5 miliónmi eur z Európskeho fondu regionálneho rozvoja, miera 

spolufinancovania je pre každého 80% a trvanie projektu je 3 roky. Nová výzva sa otvára v polovici 

decembra 2016. Bude zameraná na 3 témy: integráciu migrantov a utečencov, obehové hospodárstvo 

a mestskú mobilitu.  

To, čo som vám mojou prezentáciou chcel sprostredkovať, je, že sme naozaj veľmi pokročili. Preto 

ďakujem za vašu podporu. Skutočne veríme v mestá, môžete nám naozaj pomôcť. Tešíme sa na prvé 

výsledky Urbánnej agendy pre EÚ pretavené do akčných plánov.  

Ďakujem. 

 


